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 قوانین برنامه توسعه  مهم ترین گلوگاه های سیاستی هستند

احمد نادری، عضو هیات رئیســـه مجلس 
شورای اسلامی: دکتر نگاهداری با نگاه ایجابی 
مباحث را مطرح کردند و من می خواهم کمی 
آسیب شناســـانه مباحث را مطـــرح کنم. اگر 
درمورد اشکالات کار بحث شود شاید مکمل آن 
نگاه ایجابی شود. واژه توسعه بعد از دهه 70 شمسی و بعد از جنگ 
وارد ادبیات ما شده است. بحث توسعه یک ایدئولوژی غربی است و 
نوع جدید آن یک نوع نئو لیبرال اســـت که یک سیر تکاملی را طی 
کرده و به جلو آمده است. از غرب به ما یک سیر خطی داده شده که 
با یک تاریخ مشخص یک مسیر و مسیرهای مشخص را برای توسعه 
طی کرده اند و همه کشـــورها به صورت ناگزیر باید این مسیر را برای 
توســـعه ناگزیر طی کنند. در نظام جهانی جایگاه های کشورها نیز 
مشخص هستند و برخی پیشرفته تر هستند و این کشورها در واقع در 
نقطه مطلوب قرار دارند. برخی دیگر کشورها در وسط این تقسیم بندی 
قرار دارند و برخی در ســـوی دیگر آن قرار گرفته اند. کشورهای کمتر 
توسعه یافته و توسعه نیافته نیز برای اینکه به توسعه کشورهای بزرگ 
برســـند باید کشورهای خوبی باشند تا به آن نقطه پیشرفت برسند و 
کشـــورهای توســـعه یافته نیز به آنها کمک کنند. در این کانسپت 
استعمار، استکبار و همه این مباحث که کلیت روابط بین الملل درگیر 
آن بوده در اینجا قابل رویت اســـت. اگر می خواهیم بحث را بســـیار 
مدرن کنیم باید از قرن 15 به بعد همگی این موارد در این کانسپت 
توجیه پذیر و معنادار باشد. مقام معظم رهبری چندین سال است که 
کلمه پیشرفت را به جای توسعه به کار می برند. در واقع توسعه را ایشان 
با ادبیات گوناگون گفته اند که مدنظر ما نیست. به تعبیر ایشان توسعه 
یک ایدئولوژی است که به تعبیری به ما تحمیل شده و در دانشگاه های 
ما بازتولید شـــده است. اگر اینجا از کلمه توسعه استفاده می کنم به 
علت آن است که اصطلاحی رایج شده که ما برنامه های توسعه را به 
آن می نامیم به عبارت دیگر اگر کلمه توسعه را به کار می برم به معنای 
پیشرفت اســـت. قوانین برنامه توسعه اساسا مهم ترین گلوگاه های 
سیاستی در نظام سیاسی ما هستند و از همین رو بسیار مهم است 
که به آنها توجه شود. چون هدایت و راهبرد برنامه های کشور در دست 
اینان اســـت.  در کنار آن نظام بودجه ریزی کشور نیز تحت تاثیر این 
برنامه ها است و بودجه باید براساس همین برنامه ها تنظیم شود. یک 
فرض رایجی برای قوانین توســـعه وجود دارد که این برنامه ها با نگاه 
اقتصادی نوشته شده؛ درحالی که اصلا به این گونه نبوده و همیشه 
برنامه ها با نگاه سیاســـی نوشته شده است. زمانی که برنامه با نگاه 
سیاسی نوشته شود برنامه توســـعه محل توزیع رانت می شود، کما 
اینکه این گونه بوده و آسیب های خود را نیز به همراه خواهد داشت. 
در نتیجه امکان رشـــد اقتصادی را فراهم نمی کند. برای مثال ما در 
برنامه نتوانســـتیم رشد اقتصادی را شکوفا کرده و اگر مساله اقتصاد 
باشد که هست؛ باید در برنامه رویکرد خود را اصلاح و به سمتی حرکت 
کرد که برنامه را اقتصادی نوشته و از سیاسی شدن برنامه به طور جدی 
جلوگیری شود. نمی خواهیم ســـیاه نمایی کنیم اما این نوع برنامه 
امکان رشد اقتصادی را خیلی باید و شاید فراهم نمی کند. زمانی که 
این گونه برنامه نوشـــته شود؛ چرخه سیاستگذاری به درستی نوشته 
نمی شود و به اصطلاح ناقص می ماند. اگر بخواهیم مبتنی بر چرخه 
سیاســـتگذاری برنامه به اصطلاح توســـعه را بنویسیم یک ضلع آن 
واقعیت هـــای اجتماعی یا آنکه ما در کجـــا قرار داریم و درمورد کجا 
صحبت می کنیم است. ضلع دیگر آن سیاست های کلی ای است که 
در نظام و کشور وجود دارد و ضلع آخر این مثلث سند آمایش سرزمین 
اســـت. با این 3 ضلع باید برنامه توسعه نوشته شود. اگر در ذیل این 
برنامه نوشته بتوان بودجه ریزی کرد شاید بتوان به هدف نزدیک شد 
و چرخه سیاستگذاری را خوب مدیریت کرد و پشت سر گذاشت. وگرنه 
کار عبثی بوده و این برنامه ها نیز به طور جدی نتوانســـته اند ما را به 
سرمقصد منظور برسانند.  تحقق برنامه ها تاکنون درخوشبینانه ترین 
حالت بین 20 تا 30 درصد بوده است. این نشان از وجود ضعف هایی 
اســـت و باید برای شناسایی آن ضعف ها آسیب شناسی انجام داد و 
دلایل عدم تحقق را بررسی کرد. به طور خلاصه 6 دلیل  عدم تحقق را 
دســـته بندی کرده و به طـــور خلاصه مطرح می کنـــم.  اولین علت 
عدم تحقق که بیست و خرده ای درصد را به خود اختصاص داده، شرایط 
ساختاری نامناسب برای قانون برنامه توسعه است. به بیان دیگر به 
محیط داخلی و خارجی به درســـتی نگاه نمی شود. در محیط های 
داخلی انواع شوک های بین المللی و مسائلی مانند جنگ های منطقه 
و ظهور داعش وجود دارد. مساله انقلاب های عربی، اوکراین و الحاق 
کریمه و دوباره مساله اوکراین در سال های اخیر. در مسائل داخلی 
نیز تحریم ها به همین شـــکل و امثالهم اثر می گذارند. این مسائل 
تاکنون در برنامه های توســـعه د رنظر گرفته نشده اند که یک ضعف 
جدی در تدوین برنامه توسعه بوده است.  گرفتار شدن در فرمالیسم 
برنامه نویسی دومین بحثی است که برای عدم تحقق اهداف برنامه 
توسعه بیان شده است. ما عادت به یک فرمالیسم محض برنامه نویسی 
کرده ایم که در اینجا همان برنامه توســـعه است. به بیان دیگر به یک 
فناوری دســـت پیدا کرده ایم که سند خوب می نویسیم؛ برنامه خوب 
می نویســـیم اما چه کسی می خواهد آنها را اجرا کند؟ سیاست های 
کلی و ســـندها تدوین می شود که به نظر من این همه سیاست کلی 

نیز نباید وجود داشـــته باشد. سیاست کلی باید درنهایت دو صفحه 
باشد تا مسیر کلی را نشان دهد. یک زمانی در کشور آفریقای جنوبی 
بیماری ایدز مساله بود و سیاست های کلی برمبنای این مساله نوشته 
می شد. همه سیستم ها باید بسیج می شدند تا این مساله حل شود. 
انرژی هســـته ای حق مسلم ما اســـت یک مثال داخلی برای بیان 
سیاســـت های کلی نظام است و این مســـاله باید روزی به جلو برده 
می شـــد. هرچند هنوز برای این سیاست در جدال هستیم. ما امروز 
در برنامه ها کلیـــه حرف های خوب دنیا را می خواهیم بنویســـیم. 
درحالی که برنامه توسعه جای این حرف ها نیست. برای مثال در همین 
برنامه توسعه که توسط این دولت در 300 بند نوشته شده بود؛ تمام 
حرف های خوب دنیا را دارد. چه کســـی می خواهد همه این موارد را 
اجرا کند؟ درست است که خوب است می خواهیم خیلی خوب عمل 
کنیم؛ اما باید توجه کرد که امکانات ما چیست و میدان در اختیار ما 
چیســـت؟ دلیل سوم احصا شـــده ضعف پایش است. به بیان دیگر 
برنامه ها پایش و نظارت نمی شود و همینطوری نوشته می شوند. برای 
مثال کســـی نیامده میزان رســـیدن به برنامه های نظام سلامت را 
اندازه گیری کند. پایش نداریم یا بسیار ضعیف داشته ایم یا به عبارت 
دقیق تر علمی نبوده اســـت که توجه به علمی بودن آن بسیار مهم 
اســـت.  چهارمین دلیل عدم تحقق اهداف برنامه توســـعه، ضعف و 
ناتوانی دولت ها در اجرای قانون برنامه توسعه است. دولت ها یا ضعیف 
هســـتند یا اراده ای برای تحقق در آنها وجود ندارد یا سلیقه ای عمل 
می کنند. حتی گاهی نیز می خواهند شـــانه خالی کنند. برای مثال 
در مباحث حمایتی اقدامی انجام نمی دهند. دولت گذشته یک دولت 
نئولیبرال بود و در مباحث نئولیبرال حمایت از فقرا به آن معنا جایگاهی 
دارد. در ایـــن دیدگاه فقر و مســـائل اجتماعی کارکـــرد دارد. اصلا 
نئولیبرالیسم دنبال کارکردها است و اگر نگاه دولت این باشد، اراده ای 
نیز برای اجرای همین حرف های خوب ضعیف ندارد. نظام بروکراتیک 
نیز در ایران بسیار دست و پاگیر است. برای مثال روسای جمهور فکر 
می کنند رئیس جمهور هستند چون بروکراسی کار خودش را می کند. 
این نظام بروکراســـی خود مشـــکل است.  عدم توجه به سیاست ها و 
رویکردهای سیاستی دلیل پنج عدم تحقق برنامه توسعه کشور است. 
در مردم شناســـی مبحثی به نام یاری گری وجود دارد که آقای دکتر 
مرتضی فرهادی ابداع کردند؛ نظام ســـنتی اجتماعی ایرانی با همه 
سنت های خود یک نظام یاری گر بوده و به همدیگر کمک می کردیم. 
لذا بحث مشارکت یا مشارکتی بودن در جامعه ایران پررنگ بوده است. 

 متولی اجرا در برنامه های توسعه باید مشخص باشد

ما درک می کنیم که درحال  گذار از ســـنت به مدرنیته هستیم و این 
موضوع را می فهمیم. اگر در جامعه سنتی با رویکرد مکانیکی روبه رو 
هستیم، در جامعه مدرن رویکرد ارگانیکی وجود دارد. اما با تمام این 
اوصاف بحثی که وجود دارد، این است که ما باید سنت ها را بازتولید 
کنیم. آیا ما توانستیم در حوزه سیاسی و عمومی این موضوع را حفظ 
کنیم؟ ما بی اعتماد هستیم و نتوانستیم؛ لذا ما سیاست های مشارکتی 
را در برنامه هایمان دنبال نکرده ایم و نمی کنیم و از این ظرفیت غافل 
هستیم. به تعبیر جناب دکتر ما مردمی سازی نمی کنیم. در برنامه ها 
به دنبال این موضوع نبودیم و نیستیم که این موضوع نیز یکی از موارد 
عدم تحقق است. ششمین دســـته طبق دسته بندی های من بحث 
کاستی های محتوایی برنامه است. به این معنا که اصول و ویژگی های 
لازم برای تدوین قوانین برنامه توسعه را در تدوین این برنامه استفاده 
نمی کنیـــم. اگر بخواهیم ســـیری را در تدوین برنامه در نظر بگیریم، 
اولین مورد اولویت بندی اســـت. پس از آن متناسب با اولویت ها باید 
راهبردهای خود را مشخص کنیم. بعد از آن راهکارهای اجرایی را ذیل 
راهبرد مشـــخص می کنیم. مرحله بعد این است که متولی اجرا باید 
مشخص باشد. در تمام این موضوعات یک سری از نهادهای متولی 
اجرا هستند که این موضوع را نیز مشخص نمی کنیم. بعد از آن قابلیت 
ارزیابی و شاخص بندی است که ببینیم آیا همه حرف هایی که گفته 
شـــد را توانســـتیم انجام دهیم یا خیر.  ما این سیر و چرخه و اصول را 
رعایت نمی کنیم، بنابراین اگر بخواهیم برنامه هفتمی را نگارش و ما 
در مجلس بررسی و کم و زیاد کنیم، باید از این شش دسته بر حذر بود 
تا برنامه ای درخور داشته باشیم و بگوییم که 5 سال آینده را می توان 
با چشـــم اندازی خوب جلو رفت. یکـــی از دیگر نکاتی که وجود دارد 
مساله محوری است. نمی دانم به آن اشاره شد یا خیر، اما باید در تدوین 
برنامه هفتم مساله محور باشیم. نگاهی جز مساله محوری وجود ندارد 
که درواقع ما باید به این ســـمت برویم تا مساله محور باشیم. مسائل 
مشخص اســـت و باید احصا شود و متناسب با آن باید برنامه نگارش 
شود. امیدواریم که دولت هرچه زودتر لایحه را به مجلس برساند.  ما 
در ماه قبل اختلاف نظری با دولت داشتیم که به رسانه ها نیز کشیده 
شد. پیش از اینکه لایحه بودجه 1402 به مجلس برسد، ما پیش تر به 
دولت نامه زده بودیم که لایحه را بفرستید. اول لایحه برنامه و پس از آن 
لایحه بودجه را بفرستید. از لحاظ قانونی نیز در ابتدا باید برنامه تدوین 
شود و طبق برنامه بودجه تدوین و نگارش شود. اما دولت به هر دلیلی 
ســـهل انگاری کرد و نفرستاد که محل نزاع قرار گرفت و بعد بودجه را 
فرستادند و ما رد کردیم. بعد از آن توافقی به وجود آمد که برنامه تمدید 
شود. برنامه با اجماعی که در سطح بالای نظام اتفاق افتاد تمدید شد 
و بودجه ســـال 1402 را طبق آن تنظیم کردیم و پس از آن ما منتظر 

برنامه بودیم که تا به امروز نیز به مجلس نرســـیده و البته یک الی دو 
هفته پیش فرستاده شد اما باز هم کلیات بود و صحبت شد که به دولت 
بازگردد و این بین نیز تغییر رئیس سازمان برنامه و بودجه بر موضوع 
اثرگذار بود.  در هر صورت ما منتظر هستیم که نسخه دولت به مجلس 
برسد و فکر می کنم تا هفته آینده این اتفاق بیفتد. باید در اینجا به این 
مساله اشاره کرد که اعضای کمیسیون تلفیق 15 نفر هستند و بنده 
نماینده کمیسیون آموزش در کمیسیون تلفیق هستم. تمام سعی ما 
این اســـت که برنامه هفتم را به خوبی بنویسیم و پس از آن نیز برنامه 

اجرایی خوبی برای آن در دولت داشته باشیم. 

میزان تحقق 6 برنامه توسعه به 30 درصد هم نمی رسد

جهانبخـــش محبی نیا، عضو هیات علمی 
دانشـــگاه آزاد واحد تهـــران مرکزی: نگاه 
ناشـــیانه پارلمان به برنامه ما را مایوس کرد. با 
این صحبت ها و با این نگاه، نتیجه تکرار همان 
اشـــتباهات قبلی اســـت، البته اینکه مراوده 
نمایندگان با دولت یا تغییر رئیس سازمان برنامه وبودجه منجر به این 
شده که لایحه بازگردد بسیار امیدوار کننده است. ما 5 برنامه پیش 
از انقلاب اجرا کردیم و 6 برنامه نیز بعد از انقلاب داشته ایم که با دید 
آسیب شناســـی باید عنوان کرد که نگاه بروکراسی شما مانند قبل 
است. جناب نگاهداری، زمانی که شما رئیس مرکز شدید، من بسیار 
خوشحال شدم. بعد از دوره پنجم این مجلس به دست افرادی افتاد 

که مرکز را خراب کردند. 
جناب نادری و جناب نگاهداری، من از شـــما خواهش می کنم این 
حرف هـــا را کنار بگذارید. من در برنامه های ســـوم، چهارم، پنجم و 
ششم حضور داشتم و باید بگویم که رشد اقتصادی 8 درصدی برای 
ما امکان پذیر نیســـت. درحال حاضر میانگین رشد اقتصادی ما به 
2 درصد نمی رســـد. گفتیم که رشد سرمایه گذاری 12.5 درصدی 
امکان پذیر نیســـت اما اصرار داشـــتند که باید به این صورت باشد، 
درحالی که فکر می کنم میانگیـــن 3.5 درصد بود، یعنی ما به این 
هدف که نرســـیدیم هیچ، ضرر نیز کرده ایم و مقداری از سرمایه را از 
دست داده ایم. این برنامه ریزی که گفته می شود، باید قاعده و قانون 
داشته باشد. اگر نگاه گفتمانی داریم باید ریل گذاری آن را مشخص 
کنیم. ماده 143 پیشنهادی دولت یعنی تولید بحران و اغتشاش که 
چرایی آن را می گویم، اما آیا این حکمرانی است؟ حکمرانی روح است 
و در تدوین برنامه باید تمام ذی نفعان ذیل حکمرانی حضور داشته 
باشند. براساس ماده 143، تنها لطفی که این نظام بروکراسی کرده، 
این است که نمی توانند آب را مدیریت کنند و آن را تبدیل به ابزاری 
می کنند که از این طریق به کشـــاورزی زور بگویند تا پروانه ای را که 
دادند، تعدیل کنند. از واژگان و متنی اســـتفاده می کنند که اوایل 

نمی توانستیم بگوییم اینها را نمی فهمیم. 
من با فوق لیســـانس مدیریت برخی از این کلمات را نمی دانستم. 
نظام اداری و بروکراســـی برنامه و قانون را وســـیله ای قرار داده تا 
موضوعاتـــی را به افراد تحمیل کنـــد. اینجا دیگر بحث حکمرانی 
وجود ندارد. زمانی که شما 6 برنامه بعد از انقلاب را بررسی می کنید 
و میانگیـــن تحقق آن به 30 درصد نیز نمی رســـد؛ چرا آن را تکرار 
می کنید؟ مواد مربوط به امنیت غذایی در این برنامه این است که 
اگر کشـــاورز الگوی کشت را رعایت نکرد، تصرف در اموال حساب 
می شود. این نگاه حکمرانی به مردم است. این واقعا سفارش امام 
است؟ آیا در راستای فرمایشات مقام معظم رهبری است؟ برنامه را 
به این تبدیل نکنید که عدم رعایت الگوی کشـــت یعنی تصرف در 
اموال کشاورز. درحالی که براساس ماده 1 که تعریف نهادهاست، 
می بینیم درباره بخشـــی از کارهایی که از سوی جهاد کشاورزی و 
وزارت صمت و نهادهای نظامی پیش برده می شوند، آنها می توانند 

به هیچ کس جوابی ندهند. 
نکته دیگر اینکه قسمت مربوط به فرهنگ را رها کنید. آقای نادری، 
بحث فرهنگ به شـــما ارتباطی ندارد! اوایل انقلاب در ســـال 58 
جامعـــه ای که دکتر نگاهداری به آن اشـــاره کرد، بازرگان، مطهری 
و باهنر را پرورش داد اما درحال حاضر و 44 ســـال پس از آن و این 
فرهنگـــی که تماما در آن دخالت می کنند ایـــن مدیران را پرورش 
داده است. نیازها را به فرهنگ عرضه کنید تا فرهنگ برای شما آنها 
را برطرف کند. جناب دکتر نگاهداری عزیز، من به شما می گویم که 
این نشست ها بسیار موثر است، خودتان بیایید و بقیه را نیز تشویق 

کنید که به آن بیایند. 
من که با بروجردی، شـــهید کاظمی و شوشـــتری هم نفس بودم، 
می گویم چرا برخی افرادی که در آن سال ها بودند، سیر نمی شوند. 
از مداخله ســـیر نمی شوند، چون شما به فرهنگی اشاره کردید که 
انســـان امروز را تبدیل به سوژه کرده است. به همین خاطر است که 

امروز فرهنگ شما جوابگو نیست.
 

 شاید تنها 10 درصد برنامه هفتم محقق شود

لیلا عیسی وند، عضو هیات علمی دانشگاه آزاد واحد تهران 
جنوب: شـــخص اولی که صحبت کردند از یک سری کلیدواژه ها 
اســـتفاده کردند، گفتمان ملی، حکمرانی و... را توضیح دادند، 
شـــخص دوم نیز از کلمه توسعه استفاده نکردند، گویا ابا دارند که 

ایـــن کلمه را به کار ببرند. زمانی که در کشـــور همچنان اجماعی 
وجود ندارد تا حتی روی یک سری از کلمات فکر کنیم، ما چگونه 
برای آنها برنامه می نویســـیم؟ مساله بعد درباره حکمرانی است. 
موضوعی که می خواهم بیان کنم درباره حکمرانی خوب اســـت. 
درباره مجلس و شـــعار شـــفافیت آرا می دانیم که اجرایی نشده و 
درباره سند توسعه می دانیم که بیشتر سندی تخیلی است تا سند 
توسعه. رشته من سیاستگذاری است و آسیب شناسی ای بر سند 
سوم توسعه نیز داشته ام. در اینجا موضوعاتی را مطرح کردند که 
بعید می دانم این اتفاقات بیفتد. درحال حاضر پیش بینی شـــده 
ایران رشـــد اقتصادی 1.8 درصدی داشته باشد و تا سال 2024 
نیز رشـــدش به 2 درصد می رسد. جالب اینکه قرار است در سال 
1406 میزان رشـــد اشتغال به 0.9 درصد برسد. با چه زیرساخت 
و امکاناتی قرار است چنین اتفاقی می افتد؟ مدام درباره چرخش 
تحولی صحبت شـــده و من فکر می کنم که چرخش تحولی اتفاق 
نمی افتد، مگر اینکه بســـیاری از ساختارها در جمهوری اسلامی 
تغییر کند. بروکراسی باید تغییر کند، مهم نیست که شکل حکومت 
به چه صورت است، بلکه اندازه دولت اهمیت دارد. اندازه دولت در 
جمهوری اسلامی هیچ گاه کوچک نمی شود و ابعاد بزرگی دارد و 
به همین خاطر اداره کردن آن بســـیار سخت است. 4 سال دیگر 
درباره این موضوع صحبت می کنیم که چرا ســـند هفتم توســـعه 
تحقـــق پیدا نکرد؟ در این برنامه فکر می کنم که شـــاید تنها 10 

درصد برنامه محقق شود.
 

 شرط بزرگ توسعه سوال است

رضـــا رحیمی، هیات علمی دانشـــکده اقتصاد واحد تهران 
مرکزی: سال هاســـت زمانی که ســـر کلاس می روم، به بچه ها 
می گویم که کلاس را توصیف کنید. چقدر برنامه مفهوم زیبایی در 
حوزه ربط به شمار می رود. از جوانی و زمانی که وارد کلاس شدم 
به خودم گفتم وقتی وارد کلاس می شـــوی، حضور و غیاب کن و 
ژست بگیر و بگو نمره نمی دهم؛ این حرف ها را می زنیم که ژست 
بگیریم. ما براساس آدم ها حرف ها را گوش می کنیم. چقدر ربط 
واژه قشنگی است. هیچ چیز ما به یکدیگر ربط ندارد، تصمیم گیری 
ما به نظام حقوقی و نظام حقوقی ما به نظام مالی مان ربط ندارد، 
نظـــام حقوقی به نظام مدیریت، نظام مدیریت به نظام صادرات، 
نظام صادرات به نظام واردات؛ هیچ کدام به یکدیگر ربطی ندارند. 
تا این حد بی ربط هستیم و توقع داریم که از بی ربطی، ربط بیرون 
بیاید، اما در مقوله ربط است که تحلیل، صادرات، توسعه و بهره وری 

شکل می گیرد. سال هاست از بهره وری خبری نیست. 
تصویر ذهنی من از کلاس این است یک سری آدم که دانشجو و استاد 
هســـتند دور هم جمع شده اند که بفهمند و این تنها زمانی محقق 
می شود که گفت وگو و خردجمعی شکل بگیرد. جلسه بی برنامه است 
و ما از برنامه می گوییم. مشکل امروز ما زیرساخت های روانشناسی 
و جامعه شناسی است. من مطمئنم که رهبری در آخرین سخنرانی 
خـــود درباره امید صحبت فرمودنـــد. گفتم که تصویر ذهنی من از 
کلاس این است که یک سری دورهم جمع می شوند تا بفهمند. در 
سال 57 جوان بودم و کتابی دیدم به نام سوال، این کتاب می گوید 
هر ســـوالی و هر سخنی از علم جاری می شود و نه از جهل. آنها که 
نمی دانند نمی پرســـند و آنها که می دانند می پرسند. شرط بزرگ 
توســـعه، سوال است. امروز بسیارخوشـــحال شدم که روحانیون را 
در جمع دیدم. چندوقت اســـت در کلاس درباره سرمایه اجتماعی 
حرف می زنم. امروز در دنیای مدرن به این موضوع رســـیده اند که 
نماد یک جامعه افراد آن هســـتند. جامعه ای که عصبانی است به 
توســـعه نمی رسد و نخواهد رسید. من بسیار تمرین کردم که علمی 

حرف نزنم و ساده سخن بگویم.
 

 نمی توان برای دانشجویان تنها مسائل مأیوسانه برنامه توسعه هفتم 

را بازگو کرد

آرزو اســـلامی، عضو هیات علمی دانشگاه 
آزاد واحد تهران مرکزی: به عنوان جوان ترین 
فـــرد در خانه گفت وگو حضـــور دارم و از تمام 
پیشکسوتان عذرخواهی می کنم که صحبت 
می کنم. ما جلسه پیش در خدمت دکتر قربانی 
بودیم، بسیار حرف زیبایی به ما زدند، گفتند که خواهش می کنم در 
کلاس های خودتان و زمانی که با دانشـــجویان صحبت می کنید، 
نقـــاط قوت و نقاط ضعف را ببینید. همه نقاط قوت و ضعف را با هم 
ببینید. نکته ای که وجـــود دارد صحبت های ما درباره برنامه هفتم 
توسعه است و آنچه ما از صحبت های جناب دکتر نگاهداری و نادری 
برداشـــت می کنیم، این است شـــما که اینجا نشسته اید و صحبت 
می کنید با اینکه نماینده مجلس هســـتید و در دانشگاه فرانکفورت 
درس خوانده اید، کاملا مایوس بوده اید. اما من آرزو اســـلامی ادعا 
می کنم که در مجتمع مجلس درس خوانده ام و کنار معلمانی هستم 
که برای من مکتب بودند، یعنی هرکدام از آنها تنها یک معلم نبوده اند 
که درس خوانده اند، بلکه یک مکتب بوده اند. ما نقاط ضعف بسیاری 
در برنامه هـــای خودمان داریم اما نقـــاط قوت را اصلا ندیده ایم. ما 
ندیده ام که دولت محترم چه فعالیت های مثبتی داشـــته است. ما 

اصلا موشک هایپرسونیک را ندیده ایم، رابطه خودمان را با کشورهای 
حاشیه خلیج فارس و کشورهای عربی ندیده ایم. 

اتفاقا امروز که داشـــتم رسانه های مختلف ضد را بررسی می کردم، 
دیدم که آنها بســـیار عصبی هســـتند از اینکه ریاست جمهوری ما 
به ونزوئلا و کشـــورهای لاتین رفته است. از این موضوع بسیار رنج 
می برند. اگر بخواهم به دانشـــجو درباره برنامه هفتم توسعه بگویم، 
نمی توانم تمام مسائل مایوسانه را بازگو کنم؛ چراکه بعدا باعث فرار 
مغزها می شـــود، یعنی دانشجو می گوید هیچ گونه امیدی ندارد و 
اقتصاد و معیشتش درست نیست. مسلم که باید هر دو موضوع را با هم 
ببینیم. امیدوارم برنامه هفتم توسعه دوباره به رئیسی بازگردد تا اصلاح 
شود. بحث این است که من امیدوار هستم. ترسیم آینده ایران زمانی 
بســـیار خوب است که ابتدا مقصد را بررسی کنیم. حتما باید بحث 
دانش بنیان ها را ببینیم و من فکر می کنم واقعا دانش بنیان و مراکز 
دانش بنیان با تخصیص بودجه و کمکی که باید بکنیم، بسیارخوب 
عمل خواهند کرد. بحث دانش بنیان ها حتما باید اتفاق بیفتد. درباره 
آبخیزداری و بروکراسی نیز خوشبختانه به راحتی می توانند مجوزها 
را بگیرند. جمع بندی کلی صحبت های ما این است که همه چیز را 
با هم ببینیم و برنامه هفتم توســـعه را بررسی کنیم و نگوییم که این 

برنامه نباید اینطور باشد.
 

زمانی که در جنگ اقتصادی هستیم، اولویت با نگاه اقتصادی است

محســـن امینی، مدیرکل توسعه و بودجه 
سازمان دانشگاه آزاد: جناب دکتر نگاهداری، 
اگر ما زمانی نیز نـــگاه کنیم، به این دلیل که 
رشته من در زمینه اقتصاد است، در بحث برنامه 
و بودجه در خدمت شـــما و دوستان بوده ام. 
برنامه هفتم توسعه یک سال تاخیر داشت و اگر قرار بود برنامه شکل 
بگیرد در ســـال پنجم برنامه قبل باید مقدمات آن شـــروع می شد، 
درحالی کـــه نزدیک به دوســـال از زمان تدوین عقـــب افتاده ایم. 
رویکردهایی که گفته شد، تکرار برنامه قبل است، یعنی در مقدمه و 
بخش تحقق در بودجه ای که دیده شـــد، همان شرایط را می بینیم. 
به عنوان مثال هدف رشد اقتصادی 8 درصدی یا اشتغال و... آمال 
و آرزوهای بسیار خوبی است که برای آن نوشته شده اما اینکه شما 
به تازگـــی رویکرد مرکز پژوهش ها را ببینید و برگردید، فکر نمی کنم 
که قرار باشد در یک هفته اتفاقات عجیب وغریبی بیفتد. نمی دانم 

که قرار است چه اتفاقاتی در این 300 بند بیفتد. 
چه خوب بود زمانـــی که بودجه بین دولت و مجلس در رفت وآمد 
بود به دلیل مشکل ارســـال بودجه پیش از برنامه، حداقل در آن 
زمان مطرح می شد تا در این 4 الی 5 ماه روی برنامه نیز کار صورت 
می گرفت. نکته دیگر این اســـت که یک سری از شعارها و مباحث 
قشـــنگ اســـت، ما در اینجا نیز خانه گفت وگو را داریم و اساتید 
بســـیاری در این برنامه حضور دارند. برخی از مشکلات اساسی را 
داریم که اصلا به سراغ آن نمی رویم. من بسیار دوست داشتم در 
جلسه ای که دکتر خاندوزی بود حضور داشتید. دکتر نادری! ما چه 
زمانی می خواهیم برخی از این مشکلات اساسی را حل کنیم؟ در 
ماده 48 این برنامه می بینیم که دولت معافیت مالیاتی که پیش از 
این ممنوع بود را درحال حاضر تا سال آخر بیشتر از 500 میلیون 
تومان کرده است. من در گزارشی دیدم که 84 درصد کسبه کشور 
زیر 16 میلیون تومان مالیات می دهند. جمعی که اینجا نشسته 
اســـت با درآمدی زیر 200 الـــی 300 میلیون تومان بالای 200 
میلیـــون تومان مالیات می دهد. این موضوع چه زمانی درســـت 
می شود؟ 9 درصد مالیات ارزش افزوده که از مصرف کننده گرفته 
می شود و به محض اینکه دولت به مشکل کسری می خورد، شوک 
تورمی را تا آخر ســـال ایجاد می کنند. 30 درصد نیز مالیات تورم 
می گیرند، چه زمانی قرار است که این مشکلات ساختاری اصلاح 
شود؟ من در یکی از استان ها بودم و حقوق مدیرکل مالیاتی 16 
میلیون و 800 هزار تومان بود. واقعا نمی دانم قرار اســـت چگونه 
بدنه این ســـازمان ها را عاری از فســـاد کنیم. کجا قرار اســـت که 
اصـــلاح قیمت گذاری صورت بگیرد؟ هرچه ما قدم های خوبی در 
دانشـــگاه برمی داریم که وضعیت بهتر شود اما تورم و... همیشه 
10 قدم از ما جلوتر است. توسعه باید اصلاح شود. نباید از توسعه 
بترســـیم. آخرین نکته این است که یکی از مشکلات ما این است 
که جایی که منافع دولت مطرح می شـــود ما هیچ مشکلی از نظر 
ورود دســـتگاه های غربی نداریم. اگر در غرب بگویند که روی یک 
جاعینکی 10 درصد مالیات می گیرند، برخی از دوستان شما در 
مجلس این را تکرار می کنند. مشکل ایدئولوژی و رفتاری نداریم، اما 
در عرصه ظهور و بروز مشکل داریم. یکی از روسای واحدها صبح 
اینجا بود و ســـوالش این بود که کسری 4 هزار میلیاردی را چگونه 
می توان جبران کرد؟ می گفت که برای این منظور طرحی دادم اما 

3 ماه است که در بروکراسی اداری مانده است. 
این نگاه ها نیز باید در برنامه وجود داشته باشد، زمانی که در جنگ 
اقتصادی هستیم و نگاه اقتصادی اولویت اول ما است، دیگر نمی توان 
نگاه اجتماعی و فرهنگی و ارزشـــی که مختص دهه اول انقلاب بود 
را داشت و اصلا شـــرایط دولت این طور ایجاب می کند. خواهشی 

که دارم این است که این موضوعات نیز در برنامه پررنگ تر شود.

13 تن از اساتید دانشگاه آزاد 
نکات خود را در خصوص برنامه هفتم توسعه مطرح کردند 

ادامه در صفحه ۶

ادامه از صفحه ۴

سیزدهمین نشست هم اندیشی »دانشگاه، خانه گفت وگو« 

در دانشـــگاه آزاد اسلامی هفته گذشـــته با موضوع بررسی 

لایحه برنامه هفتم توسعه کشور و با حضور بابک نگاهداری 

رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، احمد نادری 

عضو کمیسیون آموزش مجلس و جمعی از اساتید واحدهای 

مختلف این دانشگاه برگزار شد. در این نشست سه ساعته، 

ابعاد مختلف این لایحه و سهم برنامه های پنج ساله در توسعه 

کشور مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
فاطمه طاری بخش - راضیه فلاح

گروه دانشگاه

تحقق برنامه هفتم  
نیازمند مکانیسم ماشه  است


